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BARENT SEA: A new and alien crab species has taken over the Barents Sea. 

Snow crab - a new resource 
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DESIRED: The snow crab is a relatively large crab and highly sought after food. Now it has 
come to the Barents Sea, writes the article authors. Photo: Jan H. Sundet / Institute of 
Marine Research 
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A new and alien crab species, the snow crab, has taken over the Barents Sea. This is a large 
crab, but not as big as the king crab. One adult snow crab can weigh up to  1.5 kilograms and 
have a "wing catch" on the half meter. It was the first once registered in 1996, at Gåsbanken, 
east of the Barents Sea. The site has it increased greatly in prevalence. The snow crab has 
spread to most of Russian zone and is now entering Norwegian zone and the Svalbard zone. 
A lot suggests that the snow crab in the future will form an essential part of the benthic fauna 
around Svalbard and in it northern Barents Sea. It is difficult to predict what this crab will 
mean for the rest of the ecosystem. The food find it on and at the bottom, so benthic 
communities will be affected; at the same time is the crab food for fish, especially cod. The 
will also be ripple effects higher up in the food chain. From what we have seen so far, suggests 
all on that species has the potential to become a significant stock in the Barents Sea 
 
New resource? 
Snow crabs are among them the most important shellfish resources in Canada and Alaska. 
More than that is fished annually 100,000 tonnes at a first-hand value of between two and 
three billion NOK. Is there a similar potential in the Barents Sea? 
 
The snow crab is a new species, and the data base is still sparse. As of today, we can not 
perform a full quantitative stock assessment similar to the Institute of Marine Research 
supplies for other fishery resources in the Barents Sea. By use of a new calculation 
methodology which integrates knowledge about others fisheries (eg Canadian), are it 
possible to develop scenarios for the stock development and provide an estimate for 
possible future catch yield. 
 
Possible scenarios 
If we assume that the snow crab has same requirements for habitats in the Barents Sea as in 
the West Atlantic, will calculate future catch potential be between 50,000 and 170,000 tonnes 
in annual catch for the whole The Barents Sea! Canadian fishermen gets approx. 25 kroner 
per kilogram, we saw talking about a first-hand value of 1.2 - 4.2 billion kroner – same 
magnitude as the value of those Norwegian cod catches. It will of course take some time 
before the stock and the fishing comes up on this level, but if fishing optimal of this resource, 
will catches already within the next The 10 years could reach 25,000 - 75,000 tons. 
 
 
Quote : « Snow crab is among the most important shellfish resources in Canada and Alaska. 
There is more fishing every year than 100,000 tons » 
 
Challenges 
There are great uncertainties in those presented the calculations of future fishing 
opportunities. So far suggests all that the snow crab is going to become a significant fishing 
resource. Fished after snow crab in the Barents Sea has already started. In 2013, three drove 
Norwegian boats and one Spanish snow crab fishery in international waters central in the 
Barents Sea (the loophole). Catch rates were - and are - good. The Russians are expected to 
start fished during 2014. The management of this stock is the most urgent challenge. Should 
it be considered as one resource and managed sustainably with the goal of the highest 
possible dividend Or is it an unwanted species that should kept at the lowest possible level 
For the time being there are no management regimes in place in neither Norwegian nor 



Russian zone, but both Norwegian and Russian authorities have warned that they are working 
on the case and expect to have in place such an arrangement during 2014. 
 
Come to stay 
Like the king crab, is the snow crab in the Barents Sea has arrived to become. It is not possible 
to eradicate it, even if one were to wish it. The snow crab can have a significant impact on the 
benthic fauna. About it's "good or dirt" is harder to say. We know little about possible 
ecosystem effects, and much remains to be done research before we can say anything about 
what and how much, whether it is positive or negative, and whether it is possible to limit any 
unwanted influences. These questions were recently discussed by researchers and managers 
at a working group meeting in Tromsø. This meeting was organized by Norwegian-Russian 
Fisheries Commission and aims to uncover knowledge gaps we have on the two "new" crabs 
the species King crab and Snow crab in the Barents Sea (see www.imr.no). The snow crab is 
here, now we have to see 
get the best out of it. 
 
 
 

 
 
FIGURE: Distribution of snow crab in the Barents Sea. 
The crabs are registered under Norwegian-Russian 
the ecosystem cruise in the autumn of 2013. Green areas have 
least observations, while red has most. 

http://www.imr.no/
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Jeg heter Are Medby og er mediesjef i Nordlys denne uka. Mine
kolleger og jeg jobber for å servere deg de beste historiene fra
nord. Har du tips om en god historie, ring meg på 77610500, eller
send en mail til tips@nordlys.no. Ha en fin dag! 

Dagens mediesjef:

UTEBLITT AVIS?

07760
Kundesenteret har åpent mandag-fredag 07.30-17.00. Lørdag 09.00-13.00.

Ring vårt kundesenter på telefon 

eller logg deg inn på www.nordlys.no/kundesenter
«min side» og motta koden til dagens e-avis.
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UiT, campus
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derifra velger
studentene
hvem som
skal motta
universitetets
handlerpris

Anne Husebekk

En ny og frem-
med krabbe-
art, snøkrab-
ben, har inn-
tatt Barentsha-
vet.
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NORD-NORGES  STØRSTE  AVIS

UVÆRET de siste dagene har aktualisert den
manglende skredsikringen av veiene i nord. Folk
kjører med hjertet i halsen under bratte fjell.
Barn frykter for sine foreldre når de er ute og kjø-
rer og foreldrene må sende barn ut på farlige
skoleveier, som fylkesveien mellom Gryllefjord
og Torsken der en stor steinblokk raste ut.

HELT SPESIELL er situasjonen for den lille bygda
Jøvik i Tromsø kommune. Fylkesvei 293 passerer
den stupbratte Holmbuktura på vestsiden av Ji-
ehkkevarrimassivet. I Jøvik trenger bygdefolket
for så vidt ikke å leve i uvisshet. Snøskredet i
Holmbuktura kommer, gang på gang. Det er
standard, hver eneste vinter.   Det siste skredet
var over 100 meter langt og åtte til ti meter høyt.

VI INNSER at det alltid vil innebære en viss risiko
å ta seg fram langs
veiene i Nord-
Norge. I en fjellrik
landsdel vil vi aldri
helt kunne fjerne
sjansen for at et
jordras eller et
snøskred en vak-
ker dag sperrer
veien, i verste fall
tar det liv. Men

spørsmålet er om ikke enkelte bygdesamfunn
må leve med en urimelig høy risiko og dermed
en urimelig høy belastning? 

SELV OM vi ikke kan sikre enhver vei under brat-
te fjell, virker det nå overmodent å sette inn nød-
vendige ressurser for å sikre de verste veistrek-
ningene. Holmbuktura er en åpenbar kandidat.
Det finnes flere. De ansvarlige politikerne som
Nordlys har utfordret i saken peker som vanlig
på andre. Byråd Britt Hege Alvarstein i Tromsø
kommune uttaler at en fylkesvei er fylkeskom-
munens ansvar. Statens vegvesen har «notert
seg» bekymringene fra befolkningen, men opp-
lyser at det ikke finnes noen klare planer. 

FYLKESPOLITIKERNE
  
skal snart vurdere på nytt

arbeidet med den regionale transportplanen.
Fylkesråd for Ivar B. Prestbakmo, Senterpartiet,
er blant de som fører mest klar tale i denne sa-
ken. Han konstaterer at Holmbuktura er en av de
mest prekære skredutsatte veistrekningene i
Troms. Han lover at noe vil skje i nærmeste fram-
tid. Innbyggerne i Jøvik bør følge nøye med og
sikre seg at dette løftet virkelig blir til konkret
handling. Når snøen smelter er saken fort glemt.

Frykt under fjell

Lederen

Enkelte 
bygder må

leve med en 
urimelig høy risiko
og belastning.

TROMSØ IDRETTSLAG forbereder seg på et
tungt år. De har bedt Bodø/Glimt bidra med råd.

EN Glimt-sang gir i grunnen hele oppskriften,
helt gratis: Vi e god, vi e best, og scora aller mest.

Råd fra Bodø

Lenge før hun ble så gammel at vi lever-
te henne inn på sykehjemmet, snakket

hun til oss som var på besøk fra kjøkkenet.
Hun lagde mat og nynnet. Lurte en skje
smør i kakaoen, for smakens skyld, og lag-
de både seifilet, kjøttsuppe og pannekake
– så alle skulle få sine ønsker oppfylt. Mor
var mat. Fra bunnen. Fra hjertet. 

Da hun ble så gammel at vi kjørte henne
til sykehjemmet, forsvant valgene. 

Spis opp maten din, sier vi til de gamle
som har smakt seg gjennom et langt liv.

Spis opp, noen har jo vunnet anbudet og
laget den på sentralkjøkkenet. De har nøye
vurdert næringsverdien, må dere skjønne.
Spis opp maten din, selv om den er kjørt
inn på avdelinger uten matlukt og satt på
fat foran dere. Spiser dere ikke, får dere bli
uten, sier vi som fortsatt har appetitt på li-
vet og lurer på hva vi skal velge i gour-
metjungelen. 

Det er mye enklere med gamlingene. For
vi spør dem ikke. Politikerne bestemmer
sluttsummen på regningen. Det er klart de
må få spare inn der de kan. Så da får dere
spise det vi får for pengene. 

Nylig ble resultatene fra den store er-
næringsundersøkelsen i regi av Hel-

sedirektoratet presentert på en konferanse
om matglede. 570 av landets 886 syke-
hjem har deltatt. Konklusjonen er et tyde-
lig behov for nye retningslinjer for ernæ-
ring. Funnene viste at mange beboere ikke
gleder seg til måltidene. Åtte av ti ledere
og ansatte i sykehjem mener de trenger  –
og ønsker – mer kunnskap om ernæring.
Hele 63 prosent av lederne og 34 prosent
av de ansatte svarer at de aldri eller nesten
aldri har mulighet til å få råd eller veiled-
ning fra ernæringsfysiolog. Ikke så rart,
for det fins nesten ikke ernæringsfysiolo-
ger i kommunene. 

Vi ventet spent på at Michelin-stjernene
skulle deles ut til de beste restauran-

tene denne uka. Utenlandske mateksperter
lovpriser norske råvarer. Men lar vi alle
smake på det beste vi har å by på?  

Jeg mener svaret er nei. Men det er ikke
matkulturen det er noe galt med, heller in-
stitusjonskulturen.

«Hun har spist godt i dag.» sier institu-
sjonsstemmen når de rydder bort tallerke-
nen. Kanskje har bestemor spist mer enn i
går, men hva har bestemor spist? 

Er en loffskive med leverpostei det hun
bør få selv om hun ikke lenger har tenner å
tygge med? Er en næringsdrikk eneste ut-
vei for at bestemor ikke skal rase ned i vekt
– eller bare enklere og langt billigere enn å
gi en individuell tilpasset menyplan? Feil-
ernæring, som hos eldre ofte er det samme
som underernæring, fører til økt dødelig-
het og sykelighet. I tillegg fører det til re-
dusert livskvalitet.  

Bordbønn for bestemor

Spiser dere ikke, får dere bli uten, sier vi som fortsatt har appetitt
på livet og lurer på hva vi skal velge i gourmetjungelen. 

TAKK FOR MATEN: Vi kunne bestemt oss for å dekke opp med det beste vi har å by på også på sykehjemmene.  Men vi gjør det ikke, sier jou

Nordområdesatsing over og
ut?Milliardregning til nordnorsk
næringsliv fra regjeringen

Grete Kristoffersen @GreteKri-
stoff  

Enno tid å snu:
«Datalagringsdi-
rektiv» avslørte
abort, sykdom og
våpenkjøp

Pål Julius Skog-
holt @palskog-
holt 

Følger #matagen-
tene på TV2. God
forbrukerjournalis-
tikk om maten vi
spiser. Liker spesi-
elt helseperspekti-
vet.
Morgan Lillegård
@MorganLille-

gard  

Regjeringa brukte
ettermiddagen på
å overraske næ-
ringslivet i nord. De
må ut med opp til
1,5 mrd i arb.giver-
avgift:
Martin Henriksen
@MartinHenrik-
sen  
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Når finansminister og partileder Siv
Jensen sier at den norske økonomi-
sen «skal vaskes grønn», blir det av

begrenset interesse å jakte på fornektere av
menneskapte klimaendringer nedover i rek-
kene.

Det vil ikke bli enkelt å snekre sam-
men et borgerlig statsbudsjett.
Erna Solberg må første finne en for-
deling av pengene innad i regje-
ringen, dernest må også Venstre og
Kristelig folkeparti bli fornøyde.

Mange meningsmålinger
skal gjøres fremover. Før
statsbudsjettet er i havn risi-
kerer Erna & Co. å få merke at
det koster å sitte i regjering.

Ikke tid, sier de ansatte. mens de løper
videre. Vi lover å love igjen, sier po-

litikerne. Vi har fortsatt valget. Vi kan
bare bestemme oss for at vi skal gjøre
sykehjemmene så fine og innholdsrike
at vi ikke lengre skal frykte å havne
der mer enn vi frykter døden. Vi kan
bare bestemme oss for at måltidene på
institusjon skal gi gamlingene vann i
munnen – og noe å glede seg til. 

Men vi gjør det ikke. Vi ber dem
spise opp maten sin i stillhet, og

snakker ikke høyt om mat som livs-
kvalitet. Heldigvis har politikerne
budsjettert inn salt nok til både grøten
og sårene. Heldigvis er gamlingene
snart mett av dage. 

urnalist Sissel Wessel-Hansen.
Foto: Scanpix

Jiisus, Nordlys MÅ
slutte med syk-
domsjournalistikk.
Hvis jeg ser en “slik
får du[sykdom]”
sier jeg opp på da-
gen
Hilde Gaard
@hilgaa  

En ny og fremmed krabbeart, snø-
krabben, har inntatt Barentshavet.
Dette er en stor krabbe, men ikke
like stor som kongekrabben. En
voksen snøkrabbe kan veie opp til
1,5 kilogram og ha et «vingefang»
på halvmeteren. Den ble første
gang registrert i 1996, på Gåsban-
ken, øst i Barentshavet. Siden har
den økt mye i utbredelse. Snøkrab-
ben har spredd seg til det meste av
russisk sone og er nå på veg inn i
norsk sone og Svalbardsonen. Mye
tyder på at snøkrabben i framtiden
vil utgjøre en vesentlig del at bunn-
faunaen rundt Svalbard og i det
nordlige Barentshavet. 

Det er vanskelig å forutse hva
denne krabben vil
bety for resten av
økosystemet. Ma-
ten finner den på
og i bunnen, så
bunndyrsamfun-
nene vil påvirkes;
samtidig er krab-
ben mat for fisk,
spesielt torsk. Det
vil også være ring-
virkninger høyere
opp i næringskje-
den. Ut fra det vi
har sett så langt, ty-
der alt på at arten
har potensial til å
bli en betydelig be-
stand i Barentsha-
vet.  

Ny ressurs?
Snøkrabbe er blant
de viktigste skall-
dyrressursene i Canada og Alaska.
Der fiskes det årlig mer enn
100.000 tonn til en førstehåndsver-
di på mellom to og tre milliarder
kroner. Er det et liknende potensial
i Barentshavet?

Snøkrabben er en ny art, og
datagrunnlaget er fortsatt spar-
somt. Per i dag kan vi ikke utføre
en full kvantitativ bestandsvur-
dering lik dem Havforskningsin-
stituttet leverer for andre fis-
keressurser i Barentshavet. Ved
bruk av en ny beregningsmetodikk

som integrerer kunnskap om andre
fiskerier (f.eks. det canadiske), er
det mulig å utvikle scenarier for be-

standens utvikling og gi et estimat
for mulig framtidig fangstutbytte.

Mulige scenarioer
Dersom vi antar at snøkrabben har
samme krav til leveområder i Ba-

rentshavet som i Vest- Atlanteren,
vil beregnet framtidig fangstpoten-
sial være på mellom 50.000 og
170.000 tonn i årlig fangst for hele
Barentshavet! Canadiske fiskere
får ca. 25 kroner per kilogram, så vi
snakker om en førstehåndsverdi på
1,2 – 4,2 milliard kroner – samme
størrelsesorden som verdien av de
norske torskefangster. 

Det vil selvsagt ta noe tid før be-
standen og fisket kommer opp på
dette nivået, men dersom det fiskes
optimalt av denne ressursen, vil
fangstene allerede innen for de nes-
te 10 årene kunne nå opp på 25.000
– 75.000 tonn. 

Utfordringer
Det er store usikkerheter i de pre-
senterte beregningene på framtidi-
ge fangstmuligheter. Så langt tyder
alt på at snøkrabben kommer til å
bli en betydelig fiskeressurs. Fis-
ket etter snøkrabbe i Barentshavet
er allerede startet. I 2013 drev tre
norske båter og én spansk snøkrab-
befiske i internasjonalt farvann
sentralt i Barentshavet (Smutthul-
let). Fangstratene var – og er –
gode. Russerne forventes å starte
fisket i løpet av 2014. 

Forvaltningen av denne bestan-

den er den mest påtrengende utfor-
dringen. Skal den betraktes som en
ressurs og forvaltes bærekraftig
med mål om høyest mulig utbytte
Eller er den en uønsket art som skal
holdes på lavest mulige nivå Fore-
løpig er det ingen forvaltningsregi-
mer på plass i verken norsk eller
russisk sone, men både norske og
russiske myndigheter har varslet at
de jobber med saken og forventer å
ha på plass en slik ordning i løpet av
2014.

Kommet for å bli
I likhet med kongekrabben, er
snøkrabben i Barentshavet kom-
met for å bli. Det går ikke an å ut-
rydde den, selv om man skulle
ønske det.

Snøkrabben kan ha en betydelig
påvirkning på bunnfaunaen. Om
det er «godt eller skitt» er vanskeli-
gere å si. Vi vet lite om mulige øko-
systemeffekter, og det gjenstår mye
forskning før vi kan si noe om hva
og hvor mye, om det er positivt el-
ler negativt, og om det er mulig å
begrense eventuelle uønskede på-
virkninger. Disse spørsmålene ble
nylig diskutert av forskere og for-
valtere på et arbeidsgruppemøte i
Tromsø. Dette møtet var i regi av
norsk-russisk fiskerikommisjon og
har som mål å avdekke kunnskaps-
hull vi har på de to «nye» krabbe
artene Kongekrabbe og Snøkrabbe
i Barentshavet (se www.imr.no). 

Snøkrabben er her, nå må vi se å
få det beste ut at det.

BARENTSHAVET: En ny og fremmed krabbeart har inntatt Barentshavet.

Snøkrabbe – en ny ressurs
Carsten 
Hvingel
forskningsgrup-
peleder 

Jan H. Sundet
seniorforsker 
begge fra Hav-
forskningsinsti-
tuttet

Snøkrabbe er blant de viktigste
skalldyrressursene i Canada og
Alaska. Der fiskes det årlig mer

enn 100.000 tonn

På den 3. side

ETTERTRAKTET: Snøkrabben er en relativ stor krabbe og meget ettertraktet mat. Nå er den kommet til Barents-
havet, skriver artikkelforfatterne. Foto: Jan H. Sundet/Havforskningsinstituttet

FIGUR: Utbredelse av snøkrabbe i Barentshavet.
Krabbene er registrert under det norsk-russiske
økosystemtoktet høsten 2013.  Grønne områder har
færrest observasjoner, mens rødt har flest. 
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Dagens 
debatt

Regjeringen svikter Nord-Norge kapitalt,
skriver sjefredaktør Anders Opdahl om den
økte arbeidsgiveravgiften som bedrifter i
nord nå må tåle.

Paradoks at lettlurte bønder i
nord stemme på et parti som vil
avfolke landsdelen. Helt enig
med redaktøren.

Robin Hessfjord Isaksen 

Har stor forståelse for redaktørens
harme, og jeg er på ingen måte en

forsvarer av Høyre eller Frp sin
politikk, men uheldig bruk av ad-
jektiv i denne kommentaren.
«Romsøppel» indikerer mangel
på respekt for medmennesker,
og gir ikke grunnlag for en saklig
debatt. God helg

Weronica Helen Wilmi 

Ja, dem svikter Nord-Norge.
Torlaug Eriksen 

No e vel sjefsredaktøren i Nordlys so-
sialist! Så det kommer vel ikke som nå
overraskelse at han mener det.

Stian Lorntzsen Gulstad 

Signert
Innlegg skal normalt være sig-
nert med fullt navn. Navn og
adresse må alltid oppgis til re-
daksjonen.

Kort
Skriv kort. Det øker sjansen for
å komme på trykk. Maksimal
lengde er 5.000 tegn.

Forkorting
Vi forbeholder oss retten til å
forkorte og redigere innlegg.

Digital publisering
Alle innlegg kan bli publisert
digitalt på nett.

Honorar
Innlegg honoreres normalt
ikke.

Telefon: 776 23 611
E-post: leser@nordlys.noØYSTEIN BARTH-

HEYERDAHL
SILJE CHARLOTTE

SOLSTAD

DEBATTREDAKTØR REDIGERER/KOMMENTATOR

Av Mary Nivison,
klinikkleder

«I Bardu i Troms
skulle Viken senter
fungere som et nord-
norsk Modum. Men
er det slik i dag?»
Lederen «Traume-
senter i nord»,
Nordlys 28.02.14

Spørsmålet som Nordlys stiller
gir en utmerket anledning til å
komme med oppdatert kunn-
skap om et så viktig tilbud til
mennesker med psykiske li-
delser, lokalisert i Nord-Norge.
Spørsmålet er på mange måter ut-
datert fordi Viken senter, i løpet av
de vel 7 år det har eksistert, har fått
en egen profil som ikke lenger
trenger å bekreftes ved å henvise til
Modum Bad i Sør. Spørsmålet kan
være nokså uforståelig for de ca.
1000 pasienter og deres pårørende
som har blitt utredet og behandlet
på Viken senter siden 2007, og for
de mange tusen som kommer til å få
hjelp i årene framover. Disse vil
nok oppleve det som irrelevant om
Viken senter er etter modell av Mo-
dum Bad eller om det er et egenut-
viklet behandlingskonsept, bare det

har gitt håp og bedring for de-
res lidelser. 

Opprinnelig inspirasjon
Viken senter ble opprinnelig
inspirert av Modum Bad og
etablert med tanke på å gi et
liknende tilbud til en tilsva-
rende gruppe pasienter, men
det er blitt så mye mer enn

bare en etterlikning. Modum Bad
har i oppbyggingsfasen bidratt med
verdifull kunnskap og erfaring, og
vi er i dag likeverdige samarbeids-
partner.

I dag gir klinikkenheten ved
Viken senter et spesialisert ut-
rednings- og behandlingstilbud
til ca. 150 mennesker på årsba-
sis. Lidelsene som behandles er de-
presjon og angst i alle sine former,
posttraumatisk stresslidelse
(PTSD), både den som oppstår etter
enkelte traumatiske hendelser og
de som er resultat av gjentatte trau-
mer fra tidlig alder, samt en rekke
tilleggslidelser inkludert personlig-
hetsforstyrrelser og dissosiative li-
delser. 

Viken senter bruker ikke tvang,
noe som krever en viss motivasjon
fra pasientens sin side for å
gjennomføre den aktive og intensi-

ve behandlingen. Det er da til etter-
tanke at det er svært få pasienter
som dropper ut av behandlingen
når de er kommet gjennom første
fase med grundig kartlegging, og
inn til hovedbehandlingen. De aller
fleste fullfører behandlingen og
kommer tilbake til «boosteropp-
hold» som er oppfølgingsuker. Det
er en fordel at vi på denne måten
følger de fleste pasientene en leng-
re tidsperiode.

Spesialisert behandling
Tre individualteam og et familiete-
am med et korps av kompetente
fagfolk, inkludert en høy ratio spe-
sialister, har utviklet spesialisert og
tilpasset behandling for visse pasi-
entgrupper som har vist seg å dra
nytte av akkurat den type behand-
ling. Det er anerkjente behand-
lingsmetoder som gjennom erfa-
ringskunnskap er blitt til effektiv
terapi. Eksempelvis gir Traumetea-
met et særskilt tilbud til mennesker
utsatt for relasjonstraumer i barn-
dommen (seksualovergrep, fysisk-
og psykiskmishandling) med fokus
på å hjelpe pasientene mestre hver-
dagen og komme tilbake til et ver-
difullt liv, et første steg i det å over-
vinne de belastende effekter av

Viken senter – et unikt nasjonalt be

Av Torbjørn
Bongo, Styre-
medlem Trom-
sø AP

La meg starte
med å slå fast
følgende. Om
arbeidsgiver betaler inn 800 el-
ler 5000 kr hver måned til din
framtidige pensjon, har defini-
tivt noe å si på hvor mye du får
utbetalt hver måned som pen-
sjonist. På samme måte har det
betydning om du er ansatt i en
privat eller offentlig barnehage
for hvor mye du få i pensjon.

Brage Sollund (AP) og Bjarne
Stenersen (IBID) de siste ukene
hatt en leserbrev utveksling,
hvor sistnevnte i sitt innlegg
kommer med en utfordring i å
forklare hva som er forskjell på
pensjon i de offentlige og priva-
te barnehagene. Implisitt påstår
han at det ikke er noen forskjell,
fordi de private og ideelle bar-
nehagene følger offentlige lover
om pensjon.

Jeg regner det som selvsagt at
alle barnehager følger pålagte
lover knyttet til pensjon, også
alle ulike former for private bar-
nehager. Utfordringen er at de
private og offentlige barneha-
gene har ulike lover og ordning-
er knyttet til pensjon. Det er re-
lativt godt kjent at offentlig pen-
sjon gjennomgående er bedre
enn privat pensjon. 

Den offentlige tjenestepen-
sjon har en lang historie, som
strekker seg helt tilbake til den
tiden hvor man så behovet for å
avløse gamle embetsmenn
land og strand rundt, som klam-
ret seg til sitt embete, for å sikre
sitt livsopphold. De fikk da be-
holde 66 prosent av sin tidligere
lønn, mot at de frasa seg embe-
te og slapp fram nye friske kref-
ter. Selv om den offentlige tje-
nestepensjonen er modernisert
mang en gang siden sin opprin-
nelse, består ambisjonen om
66 prosent av sluttlønn.

Privat pensjon har en langt

kortere historie. Den absolutt
viktigste endringene kom ved
innføring av folketrygden på
midten av forrige århundre.
Den sikret alle en pensjon.
Samtidig framstår den som en
absolutt minimumsordning,
vesentlig under offentlig tje-

nestepensjon. Dette var hoved-
grunnen til at fagbevegelsen i
forrige tiår vant fram med et
krav om at også private bedrifter
og organisasjoner skulle eta-
blere en tjenestepensjonsord-
ning (OTP). Riktig nok ble inn-
føringene gjennomført på en
meget skånsom måte, ved at
bedriftene, inklusive alle private
barnehager, kunne velge å be-
tale inn mellom 2-5 prosent av
den enkeltes lønn til framtidig
pensjoner. Hvor den enkelte
barnehage selv kan bestemme
hvor i intervallet de vil legge seg.
Som igjen er vesentlig under
det offentlig ligger, og som i en-
kelt tilfeller kan ha ti ganger så
høy innbetaling. 

Som ansatt i barnehage har
det derfor absolutt noe å si for
den framtidige pensjon om
din private barnehage betaler
inn 800 kroner hver måned til
framtidig pensjon, eller om
den offentlige betaler inn
5000 kroner hver måned. For-
skjellene her har åpenbart noe
å si for utgiftene til den som skal
drive en barnehage. I denne for-
skjellen ligger også muligheten
for at den som eier barnehagen,
med finurlige metoder kan ska-
pe seg et betydelig overskudd. 

Som politiker i en kommune,
med ambisjon om å skaffe rom
for store skatteletter, framstår
det selvsagt fristende å velge
den organiseringen som i størst
grad kutter framtidige pensjo-
ner. I Arbeiderpartiet er vi også
opptatt av at kosteffektive tilbud
til byens innbyggere, men uten
å kutte i de ansattes lønn og
pensjoner, og uten å la noen få
stikke av med fellesskapets
penger. 

Pensjon i barnehager
Foto: Ragnhild Enoksen
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Etter en lang debatt i kommunestyret ble Skansen restaurant i
Båtsfjord gitt ølbevilling fredag med klart flertall. De som stem-
te for øl-bevilling var hele Høyres gruppe, de tre SF`erne og fem
fra Arbeiderpartiet. Det har stått sterk strid om denne ølbevil-
linga i alle de år restauranten har drevet sin virksomhet.

Nordlys 17. mars 1964

Det nordnorske oljeeventyret på riggsiden er over. 18. februar
overtok det amerikanske selskapet Sonath Offshore Rig Ltd. ol-
jeriggen «Polar Pioneer». For tromsøselskapet North Norway
Drilling Company (NNDC) betyr det en tilbakeføring av 31,8
millioner kroner av en investering på 50 millioner.

Nordlys 17. mars 1994

For 20 år siden For 50 år siden
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Av Jan Evjen

En politimann bosatt i Lierne er
frifunnet i høyesterett for å ha
skutt en hønshauk som angrep
en av hønene hans. Det er en
meget viktig dom for husdyr-
holdere som ønsker å forsvare
sine husdyr ved direkte angrep
fra rovdyr. 

Høyesterettsdom

ehandlingssted i hjertet av Troms

SOSIALT SAMVÆR: Janne-Monica A.
Kaarigstad (t.v.) og renholder Sidsel
Uthaug ved Viken senter i Bardu.
Senteret som behandler psykisk
syke er unikt i norsk sammenheng,
skriver artikkelforfatteren.

Finnmarksløpet får stor og
økende oppmerksomhet lokalt
og nasjonalt. NRK bringer nyhe-
ter fra hver kveld i en uke. Høg-
skolen i Finnmark var samar-
beidspartner med Finnmarkslø-
pet, og etter fusjonen er samar-
beidet videreført av UiT. 

Få aktiviteter er mer arktiske
enn hundekjøring over lange
avstander i tøft klima. Ingen ting
er derfor mer naturlig enn at det
norske arktiske universitetet
bruker Finnmarksløpet aktivt i
forskning, undervisning, inn-
ovasjon og til omdømmebyg-
ging. Universitetet har en
idrettshøyskole organisert rundt
idrett, friluftsliv og folkehelse.
Finnmarksløpet
er et idrettsar-
r a n g e m e n t
som stiller eks-
treme krav til
utøverne. Ut-
øverne må
være forberedt
på å overnatte
ute og ta vare
på hundene i
inntil ett døgn
uten forsyning-
er. De er forbe-
redt på å orien-
tere på vidda i
dårlig vær.
Mange av deltakerne er natur-
guider, og naturopplevelser
med hundekjøring har økende
popularitet blant vinterturister.
Konkurransen har derfor kon-
taktflate både mot universite-
tets utdanninger i arktisk tu-
risme og naturguiding. UiTs rol-
le kan lett utvides til forskning
om risikosport og utvikling av
sensorteknologi. Begge deler
en sterk og velutviklet aktivitet
ved UiT.

Finnmarksløpet er blitt en be-
drift med en betydelig omset-
ning og er et utmerket eksem-
pel som kan brukes i undervis-
ning og forskning på utvikling av

bedriftsledelse, administrasjon
og økonomi i nye og stadig vik-
tigere næringer i Arktis.

Studenter fra UiT, campus Alta,
har ansvaret for drift av det trav-
le sjekkpunktet Levajok under
løpet. Basert på erfaringene der
ifra velger studentene hvem
som skal motta universitetets
handlerpris. Prisen består av en
luhkka og en samekniv med
sølvknapp og kniv. Luhkkaen er
en ekstra beskyttelse når hun-
dekjøreren ferdes på vidda. Sa-
mene har alltid brukt sølv når
de ferdes på Finnmarksvidda,
da sølv beskyttet mot de under-
jordiske. Kniven er en varig føl-
gesvenn, som man trenger for å

overleve. Kniv-
beltet av skinn

symboliserer
den støtte
som holder
kjøreren oppe
under den tøf-
fe konkurran-
sen. En hand-
ler skal beskyt-
te kjøreren for
alle farer
under løpet.
Universitetet
er glade for å
bidra til det på
denne måten.

Finnmarksløpet har og vil få stor
betydning for omdømmet til
UiT, og har et stort potensial for
undervisning, forskning og inn-
ovasjon. Vi er glade for at le-
delsen for løpet er interessert i
økt samarbeid med universite-
tet. Neste år arrangeres VM i
hundekjøring i Finnmarksløpet.
Vi gleder oss sammen med tøf-
fe «mushere» og «handlere» på
ferden gjennom Finnmark i jak-
ten på gode plasseringer i juni-
orklasse, FL500 og FL1000.

Lange avstander i tøft klima

Spaltist

Anne
Husebekk
Rektor, UiT Norges arktiske universitet

FINNMARKSLØPET: UiT er med å gi pris til den beste handleren under
det tøffe Finnmarksløpet. Foto: Robin Mortensen

traumene. 
Familieteamet behandler famili-

er i alle sine konstellasjoner, både
par, enslige forsørgere og familier
med barn i alle aldre der de voksnes
problematikk påvirker hele famili-
en.   

Oppstår i relasjo-
ner
Kjernen i behandlings-
ideen er at mange
menneskelige lidelser
oppstår i relasjoner og
blir ofte opprettholdt i
relasjoner, og da er det
gjennom relasjoner at
lidelsene kan bearbeides, forstås og
mestres. Behandlingen foregår ho-
vedsakelig i grupper, enten det er
individer som samles i grupper el-
ler familien som utgjør gruppen. I
gruppen kan pasientens problema-
tikk utspille seg i trygge omgivelser
for så å omdannes til mer funksjo-
nelle atferdsmønstre. 

Viken senter ble bygd opp fra
grunnen av, noe som har gitt unike
muligheter for å tilrettelegge en
«terapiverden» der det ytre og indre
spiller sammen for å fremme helse.
Det er svært lite ved Viken senter
som er tilfeldig eller uten en te-

rapeutisk hensikt. Arkitektonisk
byr Viken senter på en utforming
der den naturlige verden og den
menneskeskapte smelter sam-
men.

Den storslåtte naturen i Bardu
møter menneskene gjennom store

vindusfla-
ter. Samti-
dig er tera-
pirommene
s k j e r m e t
for ytre inn-
trykk for å
maksimere
synergien
mellom de

indre prosesser som introspeksjon
og refleksjon og de potente
mellommenneskelige relasjoner.     

En annen grunnleggende idé er
at mennesker er komplekse orga-
nismer, ikke bare på mikronivået,
men også på makronivå. Mennes-
ket er flerdimensjonalt, med en
kropp, en psyke, et sosialt liv, en
kulturell tilknytning og en ånde-
lig/eksistensiell dimensjon. 

Ved å behandle psykiske lidelser
gjennom å henvende seg til en di-
mensjon, som oftest den psykiske,
vil viktige sider av mennesker som
kan belyse sykdomsutvikling, men

også viktige elementer som kan bi-
dra til mestring og vekst bli under-
vurdert og i verste fall undertrykt.
Disse dimensjoner integreres i be-
handlingsregimet på ulike måter,
blant annet gjennom fokus på
kroppslig utfoldelse, fysisk akti-
vitet, kunst- og uttrykksterapi,
gruppeterapi, psykoedukasjon, in-
dividuelle samtaler, felles aktivite-
ter med medpasienter, medikamen-
tell behandling etter behov og sje-
lesorgsamtaler for dem som måtte
ønske det.    

Unikt tilbud
Viken senter har 37 behandlings-
plasser med mulighet for utvidelse.
Alle plassene er i bruk gjennom
hele behandlingsåret. Håpefulle
mennesker står på ventelister for å
komme inn til behandling. Dersom
et mål på hvorvidt Nord-Norge har
et likeverdig helsetilbud som resten
av landet er om det finnes et tilbud
som likner Modum Bad, kan det
slås fast at Nord-Norge har et unikt
landsdekkende tilbud i Viken sen-
ter som ikke finnes sør for Nord-
Norge. 

Menneskeli-
ge lidelser

oppstår i relasjoner
og blir ofte opprett-
holdt i relasjoner
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Av Kjell Rotvold,
Tromsø

Noen av oss er enga-
sjert omkring tapet
av miljøet, gamle
bygninger og kvar-
taler i vår kjære by.
Fjerntliggende eierskap og grådige
eiendomsaktører, blandet med
manglende kommunal byplanleg-
ging, får god støtte ifra selvsentrer-
te, historieløse politikere. Som i
samlet enighet sørger for at byens
særpreg og sjel, forsvinner. 

Men «æres den som æres bør»,
og en stor honnør sendes til Bård
Sverdrup og hans flinke, arbeid-
somme medarbeidere i Totalreno-
vering a/s. Den eneste entreprenør
og utbygger i Tromsø som i moder-
ne tid har hatt mot, evne og innsikt
til i stor skala å gå løs på renovering
av gamle, nedslitte bygårder. Svært
hyggelig er det også at bedriften
raskt selger de nye skapte arealene
og boligenhetene, og stadig mottar
nye oppdrag. Det kalles tillit.

Gjenskapt historie
Det er fantastisk å legge merke
til utøvelsen og grundigheten,
ifra under bakkenivå og til top-
pen av mønsåsen, - alt blir
saumfart og fornyet. Her blir
gamle fasader og detaljer gjen-
skapt. Kombinasjonen med

moderne og gode tekniske løsning-
er, fremmer et helt nytt og trivelig
boligmiljø i Tromsø sentrum.

«Signaturbygget» må være «Sjø-
mannshjemmet», som står fram
vakkert, nytt og flott i skinnet av
skarp vintersol over Bentsfjordtin-
dene denne lørdagen jeg er ute og
vandrer. Et fantastisk skue, som
presser fram en tåre i øyekroken til
en fjerde generasjons bygutt. Lys-
tig spaserer vi bort til nyinnflyttede
Søndre Tollbugate nr. 6 – «Dahl-
gården», og kaster samtidig blikket
bort til Skippergata nr. 17, som er
under full renovering. Der ho «Bas-
sa» Storstad klipte håret vårt, i sin
tid. På glatte sko når vi bort til Stor-
gata nr. 147, - helt nord på «bak-
ken». Som nå blir enden på et helt

komplett, flott og harmonisk østre
gateløp, sør ifra Elvegata. 

Genial reguleringsplan?
Endelig puster vi ut utenfor Drams-
veien nr. 12, «Styrvollgården»,
som nå blir del av den vakre,
sammenhengende og nyrenoverte
bebyggelsen ifra 1920-årene. På
hjemveien passerer vi Håkon Den
Gamles gate nr. 12, prakteiendom-
men «Østråt», hvor skipsreder Odd
Berg hadde sitt hjem. Men som nå
får omfattende, bevarende renove-
ring til kontorformål. 

Byrunden minnet også om avsla-
get ifra Tromsø kommune, til søk-
naden ifra Tromsø Bokhandel, i
Storgata nr. 93, ved Verdensteatret.
Som ønsker å rive den svært slitte
og uhensiktsmessige bygningen.
Plutselig fant «heftingene» i Råd-
huset fram noe så genialt som en re-
guleringsplan. Bokhandleren til-
bød oss tromsøværinger samme fa-
saden, trivselen og inntrykket, in-
takt i et flott nybygg. Det kunne
ikke tillates, - «men brenner det ned

så skal vi se på saken», var svaret
bokhandleren fikk. «God dag mann
økseskaft», - den hilsningen over-
bringer vi den som framstår med
vettet i behold, der oppe i Rådhuset
- vår kjære og avholdte ordfører Jo-
han Hjort. Vi får håpe på at han el-
ler Fylkesmannen stopper tøvet ifra
Tromsø kommune.

«Hoinnlort» og fiken
I Storgata 52, - like over Gerh.
Knudsen a/s, gjorde grosserer Jo-
hannes Wickstrøm akkurat det
samme i det herrens år 1974.
Mange har glemt at alt ble revet, og
tror at det er den gamle bygningen
som fortsatt består med sitt flotte
skue for oss alle. Vi må på nytt er-
kjenne, at det er forskjell «på
hoinnlort og fiken» i denne byen.
«Fikenene» denne gang, - d.v.s. di-
rektørene i Råfisklaget, trengte
ikke noen reguleringsplan å forhol-
de seg til. Og fikk det som de ville,
i Havnegata. Kun et gateløp foran
bokhandleren, føres det opp en ues-
tetisk, oppblåst, høy koloss på tom-

ta til gamle NKL-bygget, ved Tor-
vet. Protestene druknet, og til over-
flaten dukket inntrykket opp på
nytt. Om at det kun er «makta og
pengene» som sørger for god, pro-
gressiv byggesaksbehandling, i
denne byen. 

Vel hjemme var engasjemen-
tet modent til å sette seg til skri-
vebordet. For å få nedtegnet den-
ne lørdags opplevelser, gatelangs
i Tromsø sentrum. 

Da blir det en favn, flotte, røde
roser til Bård Sverdrup og alle hans
ansatte. En honnør jeg vil tro
mange av byens borgere vil sam-
tykke «med påholden penn». Men i
bokhandlerens hyller finnes sikkert
et eksemplar av H.C. Andersens
«Piken med svovelstikkene», å
sende opp til Rådhuset. En sym-
bolsk påminnelse til byutviklings-
komiteens merkelige og brennbare
saneringslyst. Og dertil manglende
saksbehandling og forståelse med
empatier, når sakene ikke lengre
gjelder «gutteklubben grei».

Totalrenovering og Tromsøs siste rest av sjel

SIGNATURBYGGET:Det må være «Sjømannshjemmet», som
denne lørdags formiddag, står fram vakkert, nytt og flott i
skinnet av skarp vintersol over Bentsfjordtindene, skriver ar-
tikkelforfatteren. (Innfelt fra 1886 da bygget var et privat hos-
pital).

Foto: Yngve Olsen Sæbbe
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– en ekte hybrid
Les Nordlys på:

Av Gerd 
Bjørhovde

For noen dager
siden skrev va-
r a o r d f ø r e r

Anni Skogman om veksten i rei-
selivsnæringen og om behovet
for at «vi alle» bidrar til å gjøre
Tromsø til et attraktivt sted å be-
søke. For en gangs skyld er jeg
helt enig med Frp-eren! Selv har
jeg hatt en liten skjult «tilleggsi-
dentitet» som «turistkontor-

medarbeider» i mange år, er all-
tid barnslig glad hvis jeg kan hjel-
pe noen turister - eller noen jeg
tror er turister - med noe, enten
det nå er å finne veien til Prest-
vannet for å se på nordlyset, eller
hjelp til å finne spesialbutikker
eller kafeer. Tror det kan ha noe å

gjøre med at jeg selv ble så veldig
godt mottatt da jeg kom som ut-
vekslingsstudent til USA som 17-
åring, eller da jeg første gang
kom til London og opplevde hvor
hyggelige bussjåfører og «Bob-
by»-ene (politifolk i uniform)
kunne være.  

Etterlyser forslag
Anni Skogman spør om forslag
til nye aktiviteter - jeg har iallfall
ett: Hør om noen av byens bar-
nehager har overskudd til å in-
vitere gjester/turister på be-
søk! Selv har jeg ikke lenger barn

Om veksten i reiselivsnæringen og Tromsø som reisemål


